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1. august 2011

I medfør af § 37, stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut skal vi hermed fremkomme med følgende 

nedenstående spørgsmål.

Spørgsmål:

1) Hvor mange indhandlings- og produktionssteder er på nuværende tidspunkt placeret i bygderne?

2) Hvor mange indhandlings- og produktionssteder placeret i bygderne er på nuværende tidspunkt 

ejet af Selvstyreejede virksomheder?

3) Hvor mange indhandlings- og produktionssteder i bygderne ligger stille? Hvem ejer de 

stilleliggende indhandlings- og produktionsanlæg?

4)Hvor mange af indhandlings- og produktionsstederne placeret i bygderne drives med økonomisk 

gevinst for ejerne? 

5)Anser Naalakkersuisut det som tænkeligt, at fx Royal Greenland A/S vil se det som fordelagtigt at 

sælge produktions og indhandlingsanlæg i bygder til private og/eller de lokale beboere? 

6)Har det tidligere været forsøgt at frasælge indhandlings- og produktionssteder i bygderne til 

private og/eller de lokale beboere?

7)Hvis ja: Hvad var resultatet af dette salg? Kunne de overdragne anlæg fungere på markedets 

principper uden offentlige tilskud?

8)Det er Atassut’s tanke at der bør stilles en Landskasselånegaranti til rådighed for de private 

operatører, der gerne vil overtage et frasolgt indhandlings og/eller produktionssted i en bygd. Anser 

Naalakkersuisut en sådan finansieringsmodel som en farbar mulighed og har en sådan været forsøgt 

tidligere?

(Medlem af Inatsisartut Knud Kristiansen og Siverth K. Heilmann, Atassut)



Begrundelse:

Vi forventer i Atassut, at en privatisering af indhandlings- og produktionssteder i bygderne vil skabe 

bedre vilkår for erhvervet og øge effektiviteten, idet privatisering vil åbne muligheder for 

konkurrence mellem indhandlings- og produktionssteder. Derudover har vi som 

landstingsmedlemmer hørt private med interesse i at købe eller overtage disse anlæg. Tidligere har 

Maniitsoq kommune sammen med private investorer købt en på det tidspunkt lukket fabrik. Denne 

har senere været til stor gavn for borgerne og fiskerne i Maniitsoq samt bygderne. Dette betød, at 

der kom flere skatteindtægter og ikke flere sociale udgifter.   

Derfor  er  Atassut  interesseret  i  informationer  om  nuværende  situation  med  indhandlings-  og 

produktionssteder i bygderne. Ligesom vi gerne vil have information om tidligere erfaringer med 

private og/eller lokale borgeres overtagelse af indhandlings- og produktionssteder i bygderne?


